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اخبار برگزیده

پیام رهبر انقلاب به  مناسبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل از 
شهدا و ایثارگران:

باید پیام شهیدان را به درستی بشنویم
 پایگاه اطلاع رســانی دفتر مقام معظم رهبری: حضرت آیت االله خامنه ای در پیامی 
به مناســبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل از شهدا و ایثارگران تأکید کردند: باید 
پیام شهیدان را به درستی بشنویم و از آن برای آبادی دنیا و آخرت بهره گیریم. پیام 
رهبر انقلاب اسلامی که بعد از ظهر پنجشنبه توسط حجت الاسلام موسوی مقدم، 
نماینده ولی فقیه در بنیاد شــهید و امور ایثارگران، در گلزار شهدای بهشت زهرای 
تهران قرائت شد، به این شرح اســت: «بسم االله الرّحمن الرّحیم، فرصت روزهای 
خاطره انگیز دفاع مقدس را برای ســلام بر شــهیدان عزیز و تعظیم در برابر ارواح 
مطهّر آنان مغتنم می شمارم.شهیدان، ستارگان راهنمایند؛ الگوهای بی زوال برای 
همه ما و نســل های پس از مایند؛ رفتار آنان درس است؛ انگیزه های آنان حکمت 
اســت. پیام آنان را باید به درستی بشنویم و از آن برای آبادی دنیا و آخرت در همه 

دوره ها و نسل ها بهره بگیریم. سلام خداوند و اولیائش بر شهیدان عزیز».

جوکار، رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس
تأخیر دولت در ابلاغ آیین نامه واردات 

خودروهای کارکرده پذیرفتنی نیست
شرق: رئیس فراکسیون معدن و صنایع معدنی مجلس 
گفت: مهلت قانونی دولــت برای ابلاغ آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده به پایان رسیده، اما هنوز خبری از این 
آیین نامــه نیســت. محمد صالح جــوکار، رئیس مجمع 
نمایندگان اســتان یزد و رئیس فراکسیون معدن و صنایع 
معدنی مجلــس، در گفت وگــو با «شــرق» اظهار کرد: 
واردات خودروهای کارکرده در مجلس شورای اسلامی تصویب و به تأیید شورای 
نگهبان رسیده است و در تاریخ دوم مرداد سید ابراهیم رئیسی «قانون الحاق موادی 
به قانون ساماندهی صنعت خودرو» را جهت اجرای واردات خودروهای کارکرده 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین وزارت کشور ابلاغ کرد. او ادامه داد: 
بر همین اســاس، موضوع واردات خودروهای کارکرده با عمر حداکثر پنج ســال، 
تبدیل به قانون شــده است و باید اجرا شود. رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و 
شــوراهای مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بر اســاس قانون، دولت یک ماه 
فرصت داشــت تــا این آیین نامه را ابلاغ کنــد. حال با توجه به اینکــه دوم مرداد 
رئیس جمهور اجرای قانون مصوب مجلس را به وزارت صمت ابلاغ کرده و حدود 
چهار ماه از این تاریخ می گذرد، همچنان خبری مبنی بر تأیید و نهایی شدن آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده منتشر نشده است. جوکار با اشاره به صحبت های وزیر 
صمت گفت: وزیر صمت اعلام کرده که آیین نامه واردات خودروهای کارکرده را در 
اواخر مرداد امســال تحویل هیئت دولت داده اســت، اما مشــخص نیســت این 
آیین نامــه چه زمانی در هیئت وزیران بررســی خواهد شــد. او تصریح کرد: قانون 
واردات خودروهای کارکرده در ماه های اخیر نقش زیادی در کاهش قیمت خودرو 
داشــت و بدون تردید آغاز واردات این خودروها می توانــد انحصار بازار خودرو را 
بشکند و قیمت خودرو بیش از پیش کاهش یابد. رئیس فراکسیون صنایع معدنی 
مجلس گفت: با توجه به اینکه شــورای رقابت بازار خودرو در کشــور را یک بازار 
انحصاری تشــخیص داده ، لازم اســت تا دولت نسبت به شکســتن این انحصار و 
تســهیل دسترسی مردم به خودرو هر چه سریع تر اقدام کند. رئیس کمیسیون امور 
داخلی کشــور و امور شــوراهای مجلس یازدهم بیان کرد: مردم از تعلل واردات 
خودرو به ستوه آمده اند. متأسفانه صنعت خودروسازی در سال های اخیر نتوانسته 
پاسخ گوی تقاضا باشد و از ســال ۱۳۹۷ با ممنوعیت واردات، فعالان این صنعت 
برای افزایش کیفیت تلاش نکردند. ســود حاصل از این سیاســت گذاری به جیب 
مونتاژکاران خودروهای چینی و خودروســازان داخلی رفت، اما دود آن به چشم 

مردم رفت و باعث افزایش قیمت سرسام آور خودرو در بازار شد.

 جناب سردار دهقان؛ مردم حق دارند بدانند
جامعــه محلی حــق دارد بداند بند ۱۲ ماده ۵ اساســنامه (اســتفاده و 
واگــذاری اراضی مطابق مــاده (۲۴) قانون چگونگــی اداره مناطق آزاد...) 
این ســازمان، چه جایگاهی برای مالکیت عرفی مــردم و بومیان بر اراضی 
قائل اســت؟ منطقه آزاد برای فروش اراضی کافــی بود! راضی به زحمت 
شــما نیســتیم. جامعه محلی حق دارد که بداند بند ۱۴ ماده ۵ اساســنامه 
(انجام اقدامــات لازم جهت جمعیت پذیرکردن منطقه و ایجاد بســترهای 
لازم جهت رقابت پذیرکردن فعالیت های منطقه) این سازمان، با چه هدفی 
در اساسنامه آمده اســت؟ آیا این سازمان در صورت تشکیل بنا دارد ترکیب 
جمعیتی منطقه را تغییر دهد؟ همان گونه که در ستاد هم از ظرفیت بومیان 
اســتفاده نشد در سازمان هم طرد خواهند شد؟ جامعه محلی حق دارد که 
بداند بند ۱۵ ماده ۵ اساســنامه (انجام اقدامات لازم برای توســعه متوازن 
منطقه) این ســازمان، قرار است به پشتوانه کدام دانش نظری تحقق یابد؟ 
باز هم از ساختمان شیشه ای پاســداران بناست فرمان توسعه متوازن داده 
شــود و محقق شــود! جامعه محلی حق دارد بداند که شما تاکنون با چند 
نهاد عمومی غیردولتی و مردم نهاد همکاری مؤثر داشــته اید که به پشتوانه 
آن تجربه، برای تحقق بند ۱۷ ماده ۵ اساســنامه امیدوار باشیم! مهم است 
که بدانیم چرا در مجمع عمومی این سازمان استاندار سیستان و بلوچستان 
و هرمزگان، ریاســت مجمع نمایندگان دو اســتان، نماینده اعضای شورای 
اســلامی منطقه مکران و نماینده ســازمان های مردم نهاد این خطه حضور 
ندارند! طرح سازمان توسعه سواحل مکران به قدری ناپخته است که حتی 
نتوانســته اند مبتنی بر مطالعات، مشــخص کنند که در چه مناطقی نیاز به 
ایجاد دفتر نمایندگی دارند و به کلی گویی درباره آن بســنده کرده اند! جالب 
اســت که براساس بند ۳ ماده ۲۴ اساسنامه، سازمان توسعه سواحل مکران 
بنــا دارد از محل واگــذاری و اجاره اراضی منطقه مکران برای ســازمانتان 
تولید درآمد کنید! این را که بنگاه املاک گلشهر چابهار بهتر از شما می تواند 
انجام دهد. اگر ماده ۲۶ اساسنامه سازمان توسعه سواحل مکران را مطالعه 
کنید متوجه خواهید شــد که این بند سازمان توســعه سواحل مکران را به 
حکومتی جدید و آن محدوده را به کشــوری مســتقل تبدیل خواهد کرد که 
حکمران آن هم نه قابل استیضاح است و نه امکان طرح سؤال از آن وجود 
دارد. تشــکیلاتی به این گســتردگی و عظمت و با این اختیارات خارق العاده 
نباید پاســخ گو باشــد؟ نباید مورد نظارت جدی نمایندگان مردم در مجلس 
شورای اسلامی قرار گیرد؟ جناب دهقان به مردم، نخبگان، علما و نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی حق دهید که با وجود چنین ســؤال های مهمی 
نگران باشــند و از اصرار شــما بر فوریت آن شــگفت زده؛ بنابراین پیشنهاد 
می شــود در اقدامی شــجاعانه در قبال اعمال نظر جامعه محلی توســط 
نمایندگان مردم در کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی متعهدانه 
برخورد کنید و اجازه دهید ســاختار درست ایجاد شود اگر بر ایجاد آن اصرار 
دارید، از فوریت در آن بپرهیزید و اجازه دهید آنچه شایسته مردم این سامان 
است محقق شود! اجازه دهید نظر جامعه محلی در فرایند تدوین و اجرای 
طرح سازمان توسعه سواحل مکران اعمال شود اگر خواهان جامعه پذیری 

رویکرد و زحمات خود هستید.

ادامـه از صـفحـه اول

مســئولان وزارت دفاع با رد ادعــای یک نماینده مجلس درباره وقــوع تخلف مالی در 
زیرمجموعه این وزارتخانه، توضیحاتی در این باره ارائه کردند. به گزارش روابط عمومی وزارت 
دفاع، مســئولان ذی ربط وزارت دفاع با رد ادعای یک نماینده مجلس مبنی بر وقوع تخلف 
مالی در زیر مجموعه وزارت دفاع، توضیحاتی را جهت شفافیت و با هدف اطلاع رسانی، رفع 
ابهام و پاســخ گویی صحیح به شرح زیر به اســتحضار ملت شریف ایران ارائه کردند: سردار 
رضا طلایی نیک، سخنگو و معاون توسعه و برنامه ریزی راهبردی و امور مجلس وزارت دفاع 
و سردار سیدمجید ابن الرضا، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح، در خصوص 
اظهارات رسانه ای آقای مجتبی رضا خواه، نماینده مجلس شورای اسلامی، پیرامون تحقیق 
و تفحص از عملکرد پتروشیمی های دولتی و نســبت به وزارت دفاع اظهار داشتند: ادعای 
تخلف مطرح شــده در زیرمجموعه این وزارتخانه اثبات نشده است. سخنگوی وزارت دفاع 
گفت: وزارت دفاع در پاسخ گویی به مجلس شورای اسلامی همواره در سطح مطلوب عمل 
کرده اســت و با وجود لزوم رعایت ملاحظات دفاعی و امنیتی کشــور، همواره پاســخ گوی 
عملکرد مربوطه بوده اســت، به طوری که در ارزیابی هــای نظارتی مجلس که به صورت 
نوبه ای گزارش می شــود، بر آن تصریح شده است. معاون توسعه و برنامه ریزی راهبردی و 
امور مجلس وزارت دفاع افزود: برخلاف اظهارات آقای رضاخواه در هیچ یک از جلســات و 
زمان های رأی برای تصویب تقاضای تحقیق و تفحص در کمیسیون و صحن علنی مجلس و 
همچنین در زمان انتخاب اعضای ۱۵ نفره هیئت، هیچ کدام از مسئولان و کارکنان وزارت دفاع 
و سازمان های تابعه در مجلس حضور و مداخله نداشته اند و ادعای ایشان به نوعی توهین 
به ۱۴ عضو محترم هیئت تحقیق و تفحص و ۲۳ عضو محترم کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس است که اتهام تبانی و مداخله در فرایند تعیین اعضای هیئت و انتخاب رئیس هیئت 

را مطــرح کرده اند. انتظار می رود جناب آقای رضاخواه از اظهارات تضعیف کننده مجلس و 
وزارت دفاع که بخشــی از حاکمیت کشور هســتند، خودداری فرمایند و فرایندهای قانونی 
مجلس را که خود ایشان متقاضی و پیگیر آن بوده اند و در پیگیری آن مشارکت داشته اند، زیر 
سؤال نبرند. سردار طلایی نیک با اشاره به اینکه در هفته اخیر هیئت محترم تحقیق و تفحص 
مجلس معرفی شده اند و هنوز فعالیت هیئت برای رسیدگی به سؤالات انجام نگرفته است، 

از پیش داوری و شخصی کردن موضوع انتقاد کرده و بر فرایندهای قانونی تأکید کرد.
وی در ادامه افــزود: با نهایت احترام به نمایندگان محترم ملت بزرگ ایران اســلامی و 
جایگاه رفیع مجلس شورای اســلامی، از جناب آقای رضاخواه انتظار می رود ضمن جبران 
و تصحیح گفته های خود که به تضعیف مجلس و وزارت دفاع و نیروهای مســلح و ایجاد 
بی اعتمادی منجر شــده اســت و با عدم تکرار این اتهامات اثبات نشده در رسانه ها، اقدامات 
نظارتی را بر مبنای فرایندهای قانونی و بدون ایجاد ابهام و تضعیف نهادهای قانونی دنبال 
فرمایند تــا روند صحیح اقدامات نظارتی مجلس در فضای آرام به نتیجه برســد. ســردار 
ابن الرضا، مدیر عامل ســازمان تأمین اجتماعی نیروهای مســلح نیز درخصوص این موضوع 
اعلام کرد: از ابتدای مطرح شــدن تحقیق و تفحص از پتروشــیمی ها، با وجود اینکه ارتباط 
مســتقیم به وزارت دفاع ندارد ولی حســب رویکرد همکاری و پاسخ گویی نسبت به نظارت 
و راهبری بر صندوق های بیمه و بازنشســتگی نیروهای مســلح که بخشــی از ســهام آنها 
در صنایع تولید محصولات پتروشــیمی می باشــد، با دریافت و ارسال گزارش مکتوب برای 
کمیسیون های ذی ربط و نیز نمایندگان محترم متقاضی و همچنین با حضوریافتن نمایندگان 
صندوق بازنشســتگی و شــرکت هایی که بخشــی از ســهام آنها در حوزه پتروشیمی کشور 
می باشــد، همکاری و پاسخ گویی حداکثری را به عمل آورده اســت. سردار ابن الرضا افزود: 

بخشی از اظهارات آقای رضاخواه به فرایندهای صادراتی پتروشیمی کشور مربوط است که 
در حیطه وظایف و اختیارات وزارت دفاع نیست و بخشی دیگر از ادعای ایشان مبنی بر تخلف 
نیز با وجود رســیدگی های دســتگاه های نظارتی تاکنون اثبات نشده است. وی تصریح کرد: 
وزارت دفاع با وجود اینکه در هیچ کدام از پتروشــیمی ها مالکیت ندارد و برای اینکه برخی 
ســودجویی های شخصی موجب تضییع حقوق و منافع جامعه عزیز بازنشستگان نیروهای 
مسلح با رقابت های ناسالم نشــود، نقش نظارتی و مراقبتی خود را با جدیت دنبال می کند 
و برای اقدامات نظارتی مجلس همانند گذشــته با نمایندگان ملت همکاری می کند. سردار 
ابن الرضا با اشاره به بخشی از ادعای ایشان مبنی بر وجود تخلف در شرکت پتروشیمی افزود: 
با وجود رســیدگی های دســتگاه های نظارتی این موضوع تاکنون اثبات نشده است و هیئت 
محترم تحقیق و تفحص مجلس نیز هنوز رســیدگی به سؤالات تحقیق و تفحص را انجام 
نداده اند و نتایج به کمیسیون و صحن مجلس گزارش نشده است و آقای رضاخواه برخلاف 
تبصره ۶ ماده ۲۱۲ قانون آیین نامه داخلی مجلس که به تصویب دوسوم نمایندگان محترم 
رســیده است و تصریح دارد که ارائه و انتشار هر گونه اطلاعات مربوطه به تحقیق و تفحص 
به هر شکل و عنوان از طرف اشخاص حقیقی و حقوقی و اعضای هیئت تحقیق و تفحص 
تا زمان چاپ گزارش جهت قرائت در صحن علنی ممنوع می باشد. متأسفانه ایشان به عنوان 
قانون گذار و فرد مطلع از قانون با نقض آشکار این حکم قانونی، خسران و شائبه های سنگین 
و جبران ناپذیــر در فضای مجلس و افکار عمومی علیه وزارت دفاع ایجاد کرده اند که ضمن 
ایجاد ناامیدی و بی اعتمادی مردم، موجب سوءاســتفاده جریانات ضدانقلاب و معاند علیه 
نظام، مدیران خدمتگزار و نهادهای دفاعی کشــور و تشــویش اذهان عمومی شده و بدیهی 

است که برابر قانون حق شکایت برای وزارت دفاع محفوظ است.

 داود حشمتی: تابســتان ۱۴۰۱ درحالی که ایــران و آمریکا به توافق بسیار نزدیک بودند، همه 
چیز ناگهان بر هم خورد. هیچ کس از جزئیات اطلاع نداشت و هنوز هم ندارد؛ اما اندکی بعد 
مشخص بود «نشت اطلاعاتی» خاصی گریبان دولت آمریکا را گرفته است. راب مالی مسئول 
میز ایران در وزارت خارجه آمریکا کنار رفت و اندکی بعد تهران تایمز که نشریه ای انگلیسی زبان 
در تهران اســت، اطلاعاتی درباره علت کنار رفتن او منتشــر کرد. او متهم بود که با «برخی از 
ایرانیان و محافل دانشــگاهی تماس داشته و قوانین مربوط به حفاظت اطلاعاتش را رعایت 
نکرده است». حالا فاز جدید این پروژه با میدان داری ایران اینترنشنال کلید خورده است؛ همان 
دســته ای که روزگاری می گفتند: برجام به دست علی واعظ و گروه بین المللی بحران نوشته 
شده، امروز مدعی «نفوذ ایران در آمریکا» می شوند. در این پروژه ایمیل هایی از مقامات سابق 
وزارت خارجه ایران در ایران اینترنشنال و وب سایت «سمافور» آمریکایی منتشر شده است که 
در ارتباط با گروه بین المللی بحران بودند. سه ایرانی وزارت خارجه یعنی محمدجواد ظریف، 
مصطفی زهرانی، مدیرکل ســابق امور راهبردی وزارت خارجه ایران و سعید خطیب زاده به 
همراه ســه ایرانی آمریکایی در رد و بدل شدن این ایمیل ها دیده می شوند. صرف نظر از آنچه 
اتفاق افتاده اســت، ســؤالات زیادی در این باره قابل طرح است: منشــأ درز ایمیل های ایرانی 
کجاست؟ آیا سایت وزارت خارجه ایران هک شده است؟ آیا این اولین پروژه بود؟ دست آخر 
اینکه هدف از اجرای این پروژه با دست ایران اینترنشنال چیست؟ آیا برهم زدن احتمال توافق 
را می تــوان به عنوان تنها هدف این پــروژه در نظر گرفت؟ یا آنکه هدف این پروژه بین المللی 

چیزی فراتر از برجام است.
افشای روابط با مسئولان ایرانی

ادعای اینترنشــنال این است که به محتوای «هزاران ایمیلی» دسترسی پیدا کرده که بین 
دیپلمات های ایران و اعضای یک شــبکه در آمریکا رد وبدل شــده اســت. اعضای این شبکه 
کسانی هستند که در گروه بین المللی بحران همکار راب مالی بودند. راب مالی پیش از آنکه 

به وزارت خارجه آمریکا برود، مسئول میز ایران در گروه بین المللی بحران بود.
براســاس ایــن گــزارش در اواخــر ســال ۱۳۹۲ وزارت خارجــه ایــران حلقــه ای از 
تحلیلگــران و محققــان خــارج کشــور را تحــت عنــوان «طــرح کارشناســان ایــران» 
(The Iran Experts Initiative) تشــکیل داد. علی واعظ بعد از انتشار این اسناد در گفت وگو 
با BBC تشــکیل این گروه و ارتباط را تأیید می کند. همچنین او تأیید می کند که هزینه های این 
گروه را نه دولت ایران؛ بلکه یک کشور اروپایی پرداخت کرده است که در گزارش نیز به نام آن 
اشاره ای نشده است. سه نفر ایرانی-آمریکایی که در این پرونده به آنها پرداخته شده عبارت اند 

از:
۱- آرین طباطبایی: محقق خاورمیانه در اندیشــکده «صندوق مارشال آلمان» مستقر در 
واشــنگتن است. او درحال حاضر رئیس دفتر معاون وزیر دفاع آمریکا در امور عملیات  ویژه و 
جنگ های محدود اســت و در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ مشاور رسمی رابرت مالی بوده است. او 

فرزند سیدجواد طباطبایی استاد علوم سیاسی ایرانی است که به تازگی درگذشت.
۲ – علــی واعــظ: مدیر فعلــی پروژه ایــران در گــروه بین المللی بحران کــه به ادعای 

ایران اینترنشنال پیش نویس توییت های راب مالی را هم حتی هم اکنون آماده می کند.
۳ – دینا اسفندیاری: از همکاران علی واعظ در گروه بین المللی بحران.

علاوه  بر این افراد از روزبه فارسی، همکار مؤسسه امور بین الملل سوئد و عدنان طباطبایی 
از مرکز تحقیقات کاربردی همکاری با شــرق نیز در این گزارش به عنوان کســانی که با پروژه 

«کارشناسان جوان ایرانی» مرتبط هستند، نام برده شده است.
سفر به ایران

در بخشــی از این گزارش به تشکیل اولین جلسه این گروه با جواد ظریف در هتل کوبورگ 
وین اشــاره شــده و اهداف را این گونه بیان کرده است: «ســخنان ظریف، تحلیلگران ایران را 
مجذوب خود کرد. مقامات ایرانی از احساسات ملی گرایانه تحلیلگران عمدتا نسل دومی بهره 
بردند، به آنان دسترســی به مقامات عالی رتبه جمهوری اسلامی را دادند و از آنان برای سفر 
به تهران دعوت کردند. در مقابل، این تحلیلگران اشــتیاق خود را برای همکاری و حمایت از 
سیاست خارجی جدید تهران که هدفش صلح آمیز و شفاف جلوه دادن برنامه هسته ای ایران 
بود، نشان دادند». اســفند سال ۹۲ علی واعظ به همراه هیئتی از گروه بین المللی بحران به 
تهران سفر کردند و با اکبر هاشمی رفسنجانی نیز دیدار داشتند. براساس ایمیل هایی که منتشر 
شــده، قرار بود «راب مالی» نیز در این ســفر آنها را به تهران همراهی کند؛ اما با ورودش به 

وزارت خارجه آمریکا در آن تاریخ همراهی با آن هیئت را کنسل می کند.
حالا این افراد متهم به همکاری با ایران هستند؛ آن هم در جهت اهداف سیاست خارجی 

ایران.
طرح کارشناسان

براساس گزارش منتشر شده خطیب زاده در ایمیلی که در تاریخ ۱۴ اسفند ۱۳۹۲ (۵ مارس 
۲۰۱۴) به مجید تخت روانچی، یکی از مذاکره کنندگان ارشد هسته ای ایران و مصطفی زهرانی، 

رئیس مؤسسه مطالعات سیاسی و بین المللی، ایده تشکیل این گروه را بیان می کند: «این ابتکار 
که ما آن را «طرح کارشناســان ایران» می نامیم، شامل یک گروه اصلی متشکل از شش تا ۱۰ 
نفر از ایرانیان شــاخص نسل دوم خواهد بود که با اندیشکده ها و مؤسسات آکادمیک مطرح 
بین المللی، عمدتا در اروپا و آمریکا مرتبط اند». همچنین ادعا شــده اســت که اندکی پس از 
تشــکیل این گــروه زهرانی در ایمیلی به تاریخ ۱۴ فروردیــن ۱۳۹۳ (۳ آوریل ۲۰۱۴) از ظریف 
پرسیده بود: «به دستور رئیس قبلی خود مالی، علی واعظ به وین خواهد آمد. از گروه ما با چه 

کسی دستور می فرمایید دیدار کند؟».
مشورت ها

اصلی تریــن اتهام افراد نزدیک به راب مالی در آمریکا این اســت که بــا افرادی از وزارت 
خارجه ایران در ارتباط بودند و از آنها مشــورت دریافــت می کردند. برای اثبات این ادعا چند 
ایمیل منتشر شده است. در یکی از این ایمیل ها آرین طباطبایی درباره سفر به اسرائیل از جواد 
ظریف مشورت خواسته است که با مخالفت روبه رو شده است. سناتورهای آمریکایی، مقامات 
پنتاگون و دولت بایدن را تحت فشار قرار دادند که این نوع ارتباطات به منزله ارتباط با کشور 
متخاصم است؛ اما پنتاگون می گوید سوابق امنیتی آرین طباطبایی بررسی شده است. آن طور 
که از این گزارش برمی آید، آرین طباطبایی با دریافت مشورت از ایران سفر به اسرائیل را کنسل 
می کند. این می تواند یکی از مهم ترین دلایل کینه توزانه اســرائیل برای مقابله با این طرح نیز 

قلمداد شود؛ چراکه به خوبی می دانیم برای اسرائیل چنین رفتاری چه معنایی دارد.
همچنین براســاس این گزارش علی واعظ در ۱۴ خرداد ۱۳۹۳ در یک ایمیل به مصطفی 
زهرانی مقاله خود با عنوان «خاطرات مفهومی دیپلماسی هسته ای با ایران» را برای او فرستاده 
تا نظرات مقامات ایرانی را دریافت کند. آنها همچنین پیشنهاد دادند که می توانند مقالاتی را به 
نام مقامات ایرانی آماده کنند تا در رســانه ها منتشر شود. براساس این گزارش این گروه تلاش 
کرده بود تا به غرب نشان دهد که تعداد سانتریفیوژهای مورد احتیاج ایران نه هزارو ۵۰۰ عدد 
بلکه بیشتر اســت؛ موضوعی که در گفت وگوهای هسته ای به یک مناقشه بزرگ تبدیل شده 
بود. همچنین در تیرماه ۹۳ آرین طباطبایی لینک مقاله اش در بوستون گلوب را برای زهرانی 
فرستاده است که در آن به «پنج باور اشتباه درباره برنامه هسته ای ایران» می پرداخت. هدف 
این مقاله تبیین فتوای منع تولید و استفاده از سلاح های هسته ای بود؛ موضوعی که توانست 

یکی از پایه های اثبات صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران قلمداد شود.
 هدف  ایمیل ها

۱ - تصاویر منتشر شده از ایمیل ها این ادعا را مطرح می کند که ایمیل ها از آدرس ایمیل های 
شخصی به نام ظریف، زهرانی و خطیب زاده در یاهو و گوگل ارسال و دریافت شده است. در 
هیچ بخشی از این گزارش حتی یک نمونه از ایمیل هایی که بین طرف های آمریکایی رد و بدل 
شــده باشــد، وجود ندارد. این موضوع اثبات می کند که هدف اصلی دسترسی به ایمیل های 

طرف ایرانی ماجراست.
۲ – آیا تعداد ایمیل ها آن طور که ادعا شده هزاران ایمیل را شامل می شود؟ بررسی گزارش 
نشان می دهد این گونه نیست. آنها تنها چندین ایمیل را در اختیار دارند. نشانه ای از اینکه حجم 
عظیمی از ایمیل ها در دســترس این افراد باشد، دیده نمی شــود. در این زمینه ما نمونه های 
دیگری را شاهد بودیم. هک شدن ایمیل سازمان تبلیغات اسلامی و همچنین خبرگزاری فارس 
نمونه های روشن و مشــخص این دست هک شدن  هاست. به اینها می توان هک شدن سایت 
معاونت اول دولت را نیز که اطلاعات آن اندک اندک و آهســته منتشــر می شود، اضافه کرد. 
اما آنچه مشــاهده می شــود، نه هزاران ایمیل بلکه تنها چندین ایمیل است که محتوای آن 

منتشر شده است.

۳ – در صورتی که ایران  اینترنشــنال دسترسی به تعداد کثیری از ایمیل های مقامات ایرانی 
از جمله جواد ظریف را داشت، طبیعتا باید اطلاعات مهم تری از آن را به نمایش می گذاشت؛ 
اطلاعاتی مانند ارتباط ظریف با مقامــات آمریکایی یا مواردی که آنها در میان خود به بحث 
و بررســی آن پرداخته بودند. سؤال اصلی اینجاست که اگر دسترسی به هزاران ایمیل ایجاد 
شده ، چرا از میان هزاران ایمیل تنها ایمیل هایی که به بخشی از ایرانیان خارج مربوط می شد 

به رسانه ها رسیده است؟
۴ – اما این اولین پروژه ای نبود که در این ارتباط شــاهد آن بودیم؛ در همین رابطه به ســه 

پروژه زیر می توان اشاره کرد:
تهران تایمز علیه  مالی

تیرمــاه ۱۴۰۲ تهران تایمز مدعی شــد رابرت مالی، نماینده آمریــکا در امور ایران، به دلیل 
گفت وگوهای محرمانه با یک دیپلمات ارشــد ایرانی در ســازمان ملل و تعاملات مشکوک او 
با مشــاوران غیررســمی ایرانی تبار، به مرخصی بدون حقوق اجبار شده است. در این بخش 
گزارش اینترنشنال و تهران تایمز تنه به تنه یکدیگر می زند. موضوع گزارش تهران تایمز نیز مانند 
گزارش ایران اینترنشنال ارتباط «مالی» با محافل دانشگاهی و تماس با ایرانیان بود. تهران تایمز 
گزارش داده بود مالی در حد یک تاکتیک مذاکره، مرتب با محافل و افراد مختلف برای پیشبرد 
سیاســت های خود در مورد ایران در تماس بوده اســت. مالی از طریق این تماس ها به دنبال 
تأثیرگذاری بر محاسبات تیم مذاکره کننده ایرانی بود. اما نکته اینجاست که تهران تایمز تا همین 
حــالا نیز درباره افرادی از داخل ایران که طرف ارتباط با مالی باشــند، هیچ ســخنی به میان 
نیاورده، اما در عین حال در ارتباط با افراد بیرونی اســامی آنها مطرح شــده است. بر اساس 
این گزارش ها، این افراد عبارت اند از علی واعظ، دست راست سابق مالی در گروه بین المللی 
بحران، ولی نصر، اســتاد دانشکده مطالعات بین المللی پیشرفته جان هاپکینز و تریتا پارسی، 

همکار فعلی پسر مالی در مؤسسه کوئینسی.
پروژه رسوایی مکعب سیاه

خرداد ۱۳۹۷پروژه ای با عنوان «مکعب ســیاه» افشا شــد که از ابتدای سال ۹۶ در دوران 
ترامپ به دنبال این بود تا افرادی را که درگیر در پروژه توافق هسته ای در دولت اوباما بودند، 
با رســوایی های اخلاقی بی اعتبار کند. بر اساس گزارش ها، تحقیقات خبرنگاران شبکه خبری 
آمریکایی «ان بی ســی» نشان داد که یک شــرکت تجاری در حوزه امنیتی اسرائیلی با عنوان 
«مکعب سیاه» (Black Cube) با پیمانکاران دولتی و افراد خاص در وزارت خارجه آمریکا در 
تماس بوده است، با این هدف که افرادی را که در مذاکرات هسته ای با ایران نقش داشته اند، 
مورد اتهام قرار داده و چهره آنان را مخدوش کند. اسناد مرتبط با این شرکت که توسط شبکه 
خبری «ان بی ســی» گردآوری شده بود، مصاحبه هایی با منابعی را شامل شده بود که به طور 
مســتقیم در ارتباط با آن شــرکت بوده اند. منبعی آشنا به فعالیت های این شرکت، گفته بود 
هدف آنان بی اعتبار کردن مقام های دولت اوباما بود که در ارتباط با توافق هسته ای با ایران کار 
می کردند. مکعب سیاه به دنبال شواهدی از رفتار نادرست از قبیل ناهنجاری جنسی یا فساد 
مالی توسط معماران توافق هسته ای بود. کارکنان آن شرکت امیدوار بودند چنین شواهدی را 

از طریق برقراری ارتباط دوستانه با اهداف شان و خویشاوندان آنان بیابند».
بر اساس گزارش های شــبکه خبری «ان بی سی» آمریکا، یکی از اهداف این گروه، ایرانیان 
مقیم آمریکا از جمله تریتا پارســی بود. علی واعظ در واکنش به افشای ایمیل های جدیدش 
در گفت وگو با «بی بی سی فارسی» از پروژه «مکعب سیاه» به عنوان یکی دیگر از مواردی یاد 

می کند که با هدایت جریان «ضدبرجامی» علیه آنها اجرا شده بود.
رسوایی ایران دیس اینفو

رسوایی دیگر جریان ضدبرجامی به ماجرای جنگ طلبان ضدبرجامی باز می گردد. ماجرا با 
گزارش نگار مرتضوی در آسوشــیتدپرس به یک رسوایی تبدیل شد که نشان می داد با بودجه 
دولــت ترامپ پروژه ای برای هدف قرار دادن روزنامه نگاران، فعالان حقوق بشــر و اســتادان 
دانشگاه آمریکا اجرا شود تا آنها را ضمن متهم کردن به همکاری با جمهوری اسلامی، بی اعتبار 
کنند. مدیر این پروژه «مریم معمارصادقی» بود که مدیر مؤسسه «توانا» است. معمار صادقی 
و مؤسســه او از حمله نظامی ترامپ به ایران دفاع می کردند. بعد از انتشار گزارش اقدامات 
این گروه، وزارت خارجه آمریکا بودجه آنها را که با نام «مقابله با رفتارهای مخرب جمهوری 
اســلامی» دریافت کرده بودند، قطع کرد. به عبارت روشن تر این افراد با استخدام اکانت هایی 
در فضای مجازی، علیه خبرنگاران و استادان آمریکایی که از توافق هسته ای دفاع می کردند، 
اقدام می کردند و همین دلیلی شــد بر مسدود شدن بودجه میلیون دلاری ای که دولت آمریکا 

در اختیار این افراد قرار می داد.
اهداف پروژه چیست؟

همکاری جریان های مختلف ضدبرجامی که به صــورت بین المللی پروژه جدید را اجرا 
کردند، می تواند اهداف کوتاه مدت و بلندمدتی را دربر بگیرد. در قالب اهداف کوتاه مدت، جناح 
جنگ طلب اســرائیل و ضدبرجامیون توانستند راب مالی را از مذاکرات حذف کنند تا احتمال 
بازگشــت آمریکا به توافق برجام را کمتر کنند. در فاز بلندمدت آن می توان حمله و تخریب 
علیه جواد ظریف را در نظر داشــت. آیا این جریان به اســتقبال بازگشت ترامپ در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال آینده می رود؟ اهداف مشترک ضدبرجامیون داخل و خارج و اسرائیل 
در این پروژه چیست؟ آیا بعد از اجرای فاز اول و دوم این پروژه شاهد فاز سومی از آن خواهیم 
بود؟ و شاید مهم ترین سؤال که می تواند نقش کلید ماجرا را ایفا کند، این است که «دسترسی 
به ایمیل های مقامات ایرانی چگونه صورت گرفته اســت؟». آیا برای این سؤال پاسخی یافت 

می شود؟

توضیحات مسئولان ذی ربط وزارت دفاع در باره  ادعای نماینده مجلس

کما اینکه بایــد از همین الان نگران ایجاد بازار ســیاه و فعالیت هــای دلالی جدیدی 
پیرامون این سیم کارت ها بود. سیم کارت هایی که بعید نیست به راحتی از دست آژانس های 
مســافرتی وارد فرایندهای داد و ســتد دلالی و ارتباطات قاچاق بشــوند.  اما در کنار همه 
اینها مشکل مضاعف آن است که تصمیم گیران این موضوع، صورت جلسه تصمیم گیری 
خود را نیز محرمانه اعلام کرده اند. فلسفه محرمانگی در اسناد و تصمیمات دولتی بر پایه 
ترس از افشــای اســرار برای نامحرمان، رقبا و دشمنان بنا شده اســت. این ترس در موارد 
زیادی خود عین عقلانیت اســت. مانند برخی مســائل نظامی، امنیتی و حتی تصمیمات 
استراتژیک اقتصادی. اما اصل محرمانگی خصوصا در دولت ها و نظام های حقوقی مدرن 

ظرافت هایی دارد تا این ابزار در عین حال که امکان سوء استفاده رقبا و دشمنان از تصمیمات 
مهم را می گیرد، خود تبدیل به وسیله پنهان کاری برابر جامعه که صاحبان اصلی حکومت 
و دولت محسوب می شــوند، نشود. سؤال مهم از دولت و مراجع تصمیم گیر درخصوص 
ســیم کارت های گردشگری این است که نگرانی از کدام عناصر نامحرم یا سوءاستفاده رقبا 
و دشــمن باعث محرمانگی جزئیات این تصمیم گیری شــده؟ در واقع دولت چه کسانی 
را نامحرم فرض کرده اســت؟ خصوصا اینکه اصل این تصمیم علنی شــده و همگان از 
اصل موضــوع اطلاع دارند. جامعه حق دارد بدانــد در تصمیم گیری برای موضوعی که 
مســتقیم با حقوق اولیه و مســلم او در ارتباط اســت و باعث ایجاد عدم توازن و عدالت 
در برخورداری از این حقوق بین او با گردشــگران کشورهای دیگر می شود، چه استدلال ها 
و منطقی نهفته اســت. تنها مورد قابل حدس درباره دلایل محرمانگی این صورت جلسه 
آن اســت که تنظیم کنندگانش از عدم اقناع افکار عمومی نســبت به استدلال خود برای 

چنین تصمیمی آگاه هســتند و می دانند که جامعه تا چه اندازه با چنین کاری زاویه دارد. 
معنای این هم چیزی نیســت جز ضعف اســتدلال این تصمیم. و گرنه هیچ دلیل موجه 
دیگری برای محرمانگی صورت جلسه یک تصمیم در حوزه ارتباطات و گردشگری وجود 
ندارد؛ آن هم تصمیمی که اصل آن به صورت عمومی اعلام شده است.مسئله سیم کارت 
گردشگری با ترتیباتی که گفته شد هم برای ملت ایران وجوهی تحقیرآمیز دارد و هم اینکه 
ضربه دیگری اســت بر اعتماد عمومی در کشــور. آن هم اعتمادی که همین الان نیازمند 
ترمیم های فوری است. ملتی که نه حق دارد از خدمات ارتباطی که به گردشگران خارجی 
در کشورش ارائه می شود برخوردار باشد و نه حق دارد دلیل چنین تصمیمی را بداند، چه 
جایی برای اعتمادکردن و امیدوارماندن دارد؟ قابل پیش بینی است که خروجی این تصمیم 
تعمیق حس تبعیض و تحقیر در بین شهروندان ایرانی است، بی آنکه تأثیر مثبت چندانی 

بر صنعت گردشگری ما داشته باشد.

ادامه از صفحه اول

تحقیر مضاعف شهروندان

فاز جدید پروژه مشترک ضد برجامیون

«ظریف»سوزی با کدام هدف؟


